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خبر یادداشت

تأملی در  برنامه توسعه اقتصادی
 و اشتغال زایی روستایی 

براســاس جزء یک بند الف ماده ۲۷ قانون برنامه  �
پنج ســاله ششم توســعه جمهوری اســلامی ایران، 
برنامه توســعه اقتصادی و اشــتغال زایی در راستای 
برنامه ریــزی منطقــه ای، تقویت اقتصاد روســتایی و 
توســعه اقتصاد صادرات محور تعریف شده است. در 
این راستا متناســب با محورهای کلی تعریف شده در 
قانون برنامه، به طور مشــخص برای برنامه توســعه 
اقتصادی و اشتغال زایی روستایی اهداف اختصاصی 
مانند شــناخت علمی و تحلیل راهبــردی مزیت ها، 
توانمندی ها و تنگناهای اساســی توســعه اقتصادی 
و اشــتغال زایی، بسترســازی جهــت رفــع تنگناها 
و بهره گیــری از توانمندی هــای توســعه اقتصــادی 
و  هدفمندکــردن  یکپارچه ســازی،  اشــتغال زایی،  و 
تعییــن اولویت های ســرمایه گذاری های اقتصادی و 
اشــتغال زایی، تقویت ظرفیت های موجــود و ایجاد 
ظرفیت هــای جدید تولیدی با تأکید بر تکمیل زنجیره 
ارزش و زنجیــره تولید با مشــارکت بخش غیردولتی 
در روســتاها، تقویت و نهادینه سازی مشارکت بخش 
عمومــی، خصوصــی، تعاونی و مردمی در توســعه 
اقتصادی و اشتغال زایی در روستاهای هدف را دنبال 
می کند. در این راستا، ضرورت بهره گیری از ظرفیت های 
ایــن ماده قانونی و برنامه حاصــل از آن جهت رونق 
اقتصادی و اشــتغال زایی در سال جهش تولید امری 
حائز اهمیت و بســیار مهم تلقی می شود؛ چرا که این 
ظرفیت هــا و بالفعل کردن آنها در ســامان مند کردن 
توزیع اعتبارات برای ایجاد، تثبیت یا توســعه مشاغل 
کشــاورزی، صنعتی، خدماتی و گردشــگری بر مبنای 
مزیت هــا و واقعیت هــای مناطــق روســتایی اثرات 
ارزنده و هدفمندی در توســعه اقتصــاد منطقه ای با 
نگاه منظومه ای خواهد داشــت و حلقه های مفقوده 
زنجیره ارزش محصولات غالب روستاها را می توان با 
بهره گیری از آن شناســایی و ترمیم کرد. بررسی اسناد 
بالادستی، متدولوژی برنامه ریزی مشارکتی روستایی و 
رویکرد از پایین به بالا در تدوین برنامه مذکور می تواند 
بسیاری از واقعیت ها و پتانسیل های توسعه اقتصادی 
روستاهای هدف را روشــن کند و  می توان با تصویب 
برنامه ها و طرح های احصا شده در شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان ها گامی مهم در جهش تولید برداشت. 
هرچند شــرح خدمات برنامه مذکور تیپ و یکســان 
است اما تکثرگرایی نگارشی و گزارش نویسی در تدوین 
برنامه مذکور با برون سپاری به دانشگاه ها، شرکت های 
مشاوره ای یا ظرفیت های درون نهادی توسط سازمان 
مدیریت  و برنامه ریزی استان ها، خروجی های متنوعی 
را بــه لحاظ ســاختاری و محتوایی به دنبال داشــته 
اســت و با وجود ارزشــمند بودن تدوین ایــن برنامه و 
کارکرد اثربخش آن در اشــتغال زایی مناطق روستایی 
کماکان برنامه های تدوین شــده، منتظر تأمین اعتبار و 
اجــرا و پیگیری در مناطق و روســتاهای هدف برنامه 
مذکورند. در عین حال سال پایانی برنامه ششم توسعه 
نزدیک اســت و برنامه فوق الذکر در برخی از استان ها 
هنوز در میانه راه اســت. این امر نیز زمان بندی فرایند 
و مدیریت بهینــه زمان را می طلبد. به نظر می رســد 
پشتیبانی و سرمایه گذاری نهادهای حمایتی از پروژه ها 
و برنامه های اشــتغال زایی مستخرج از برنامه توسعه 
اقتصادی و اشتغال زایی روستایی نیز قادر است تحقق 
اهداف متعالی آن را در حوزه ایجاد اشــتغال پایدار و 

رونق کسب وکار در روستاها رونقی مضاعف ببخشد.
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اولتیماتوم  ۲۹ میلیارد تومانی
عادل سلیمانى

دکتراى جغرافیا و برنامه ریزى روستایى

طرح گشایش  اقتصادی  و  فروش 
داخلی نفت  در  انتظار  نظر   رهبری

رئیس دفتر رئیس جمهور با اشــاره به فرایند طرح و  �
بررســی موضوع پیش فروش نفت به مردم در جلسه 
اقتصادی دولت و ســران قوا اعلام کرد که این مســئله 
برای تصمیم گیری نهایی خدمت رهبری ارســال شده 
اســت. به گزارش ایســنا، محمود واعظی، رئیس دفتر 
رئیس جمهوری، در پاســخ به پرسشی درباره علت لغو 
ســفر معاون اول رئیس جمهوری به بیروت در روزهای 
گذشــته با تأکید بر اینکه شرایط خاصی در لبنان حاکم 
اســت، اظهار کــرد: همــان روزی که قرار بــود آقای 
جهانگیری به لبنان برود، ســفارتخانه ما با هوشــیاری 
اعلام کــرد که این ســفر انجام نشــود؛ همــان روزی 
که قرار بود ایشــان به بیروت ســفر کنند، نخســت وزیر 
لبنان که همتای ایشــان بود، اســتعفا داد. رئیس دفتر 
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: تا الان چهار محموله 
خیلی پر و پیمان برای مردم لبنان فرستاده ایم و همچنین 
ارتباط رئیس هلال احمر و وزرای بهداشت و خارجه ما با 
همتایان لبنانی شان دائما برقرار است. واعظی همچنین 
درباره طرح گشــایش اقتصادی و فروش داخلی نفت 
گفت: ایــن ایده در ابتــدا در وزارت نفت مطرح شــد؛ 
پس  از  آن کمیته ای با حضور رئیس ســازمان برنامه و 
بودجــه و وزرای نفت و اقتصاد و امور دارایی تشــکیل 
شــد تا ابعاد این طرح را بررسی کنند و سپس در ستاد 
اقتصادی دولت به بحث گذاشته شد. او ادامه داد: این 
طرح را در دو جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
با حضور سران سه قوه مفصل بحث کردیم و کلیات آن 
تصویب شد و بر اساس روال نتایج تصمیم گیری خدمت 
رهبر معظم انقلاب تقدیم شد و پس از آنکه ایشان تأیید 

یا نظرات اصلاحی را ابلاغ کنند، آن را علنی می کنیم.

گذر

عضو  هیئت مدیره  انجمن  تولیدکنندگان  فولاد 
در  واکنش  به  نامه  اخیر  دولت

خروج  از  بورس  به بازار  سیاه
 دامن  می زند

هفته گذشــته نامه ای از سوی دفتر رئیس جمهور  �
درباره خــروج محصــولات فولادی از بــورس روی 
خروجــی رســانه ها قــرار گرفــت کــه واکنش های 
زیادی را به دنبال داشــت. از تولیدکننــدگان فولاد تا 
نمایندگان مجلس، این اقدام دولت را غیرکارشناسی 
و غیرمنطقی توصیف کردند و خواستار بازبینی دولت 
شــدند. گمانه ها برای این اقدام دولت نیز زیاد است؛ 
برخــی می گویند این یــک امتیاز از ســوی دولت به 
صادرکنندگان اســت و برخی معتقدنــد این کار برای 
کنترل قیمت ها در بازار مســکن انجام شــده اســت. 
ســلیمانی، عضو هیئت مدیره انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد نیــز به عنوان یکی از معترضــان، احتمالاتی را 

مطرح می کند که شایان تأمل است.
نــادر ســلیمانی، عضــو هیئت مدیــره انجمــن 
تولیدکنندگان فولاد گفت: هفته گذشته شنیدیم دولت 
نامه ای را تهیه و ابلاغ کرده که به واســطه آن، عرضه 
محصولات فولادی در بورس کالا ممنوع و قرار بر این 
شده که محصولات در بازار آزاد عرضه شود. این جزء 
همان اتفاق های نادری است که در کشور ما می افتد؛ 
بدون اینکه نظر تولیدکنندگان را جویا شــوند و بدون 
جلسات کارشناسی، خودشان تصمیم می گیرند و ابلاغ 

می کنند.
او درباره دلیــل این تصمیم گفــت: تصور دولت 
این اســت که قیمت مســکن به دلیل افزایش قیمت 
نهاده های بخش مسکن مثل فولاد، رشد چشمگیری 
داشته است؛ به همین دلیل برای پایین آوردن قیمت ها 
یا دســت کم کنترل رشــد قیمت ها، عرضه فولاد را از 
بــورس خارج کرده اند. درحالی کــه به عقیده من این 
تصمیم می تواند تبعات ناخوشایندی برای بازار داشته 

باشد.
ســلیمانی اظهار کرد: خروج محصولات از بورس 
قطعا شفافیت را از بین می برد و به بازار سیاه نیز دامن 
می زند؛ یعنی تصمیم کارشناسی شده نیست. اینکه ما 
عرضه محصولات را از بورس که بازاری شفاف است، 
خارج کنیم و آن را به بازار آزاد بســپاریم، به طور حتم 
تأثیری در کاهش قیمت ها نخواهد داشت و چیزی که 

مد نظر دولت است، محقق نخواهد شد.
به گفته او، آنچه در کاهش قیمت ها مؤثر اســت، 
عرضــه متناوب و منضبط در بورس و کشــف قیمت 
در بورس اســت. هر اقدامی خارج از این قاعده انجام 
شود، تأثیری در کاهش قیمت ها نخواهد داشت. پیش 
از این نیز محصولات در بازار آزاد عرضه می شــد ولی 
قیمت مســکن همواره رشدی تصاعدی داشته است. 
وقتی ما یک تجربه این چنینی را در گذشته داریم، چرا 
به اشــتباه گمان می کنیم تکــرار آن، نتیجه متفاوتی 

خواهد داشت.
عضو هیئت مدیــره انجمن تولیدکننــدگان فولاد 
بیــان کرد: دولــت زمانی که محصــولات فولادی به 
بورس آمد نیز دست از مداخلات خود برنداشت و در 
بازار همواره با تعیین ســقف قیمت یا میزان عرضه و 
به تازگی ابطال معاملات، دخالت کرده اســت. آنچه 
امروز در بازار فولاد به لحاظ افزایش قیمت ها و بعضا 
رانت های ایجاد شــده برای عــده ای می بینیم، نتیجه 
همان مداخلات دستوری دولت است. حال در چنین 
شرایطی دولت باز تصمیم می گیرد معاملات فولاد را 
به بازاری غیرشفاف منتقل کند که قابل نظارت نیست. 
وقتی همه چیز به بازار آزاد سپرده شود، دولت چگونه 
می خواهــد بر قیمت ها، عرضــه و تقاضا و معاملات 

نظارت کند؟
او توضیــح داد: از ابتــدای ســال کــه دولــت با 
ابطال معاملات ســعی در مداخلــه در بازار می کرد، 
تولیدکنندگان این اعتراض را داشتند که با این فشارها، 
عرضه در خارج از ســیکل شفاف اتفاق خواهد افتاد. 
حال دولتی که تا مدتی پیش عرضه شفاف در بورس 
را زیر ذره بین داشــت و اجازه اندکی افزایش قیمت را 
نمی داد، امروز از آن طرف بام افتاده و کلا نظارت های 

خود را با سپردن عرضه به بازار آزاد حذف می کند.
ســلیمانی در پاســخ به این پرسش که آیا این یک 
امتیاز به صادرکنندگان فولاد است که ارز غیرنفتی به 
کشور وارد می کنند؟ گفت: به نظر من این اتفاق تأثیری 
در صادرات نخواهد داشــت؛ چــون نمی توان بدون 
در نظر گرفتن نیاز داخلی تمام محصولات تولید شده را 
صادر کرد؛ بنابراین اینکه فکر کنیم دولت برای تأمین 
ارز دســت به ایــن کار زده اســت، نمی تواند احتمال 
صحیحی باشــد. اگر فرض کنیم دولت برای صادرات 
بیشتر این امتیاز را به تولیدکنندگان داده است، آن وقت 
با رشــد قیمت های عجیب و نجومــی در بازار داخل 
مواجه خواهد شــد؛ بنابراین فداکردن یک بازار برای 

به دست آوردن ارز بیشتر منطقی به نظر نمی رسد.
عضو هیئت  مدیــره انجمن تولیدکننــدگان فولاد 
اذعان کرد: مــا همین الان در بحــث تولید فولاد ۵۰ 
درصــد مازاد داریم و با همین ســازوکار قبلی نیز این 
مــازاد قابل صادرات اســت؛ بنابراین مشــکلی برای 

صادارت در گذشته نداشته ایم.
بــه اعتقاد ســلیمانی، تصمیمات گذشــته مانند 
تعیین قیمت براســاس ۹۵ درصد فوب خلیج  فارس 
نیز دلالت بر این داشته که زمینه برای صادرات کاملا 
مهیا بوده است. مشکل اصلی ما در موضوع صادرات، 

بحث بازگشت پول است که باید آن را برطرف کرد.
او خاطرنشان کرد: البته این نامه هنوز ابلاغ نشده 
و محصولات فولادی فعــلا در بورس در حال عرضه 
اســت؛ یعنی هنوز مشــخص نیســت ابلاغ شــده یا 

خیر،چون هنوز قیمت در بورس کشف می شود.

شــرق: امروز تجمع کارگران مجتمع نیشکر هفت تپه به ۶۰ روز می رسد 
و هنوز هم نتیجه خواسته های آنها روشن نیست. لغو خصوصی سازی، 
پرداخت حقوق معوق، بازگشــت به کارِ کارکنان اخراجی، تعیین تکلیف 
مجتمع نیشــکر هفت تپــه و تمدید دفترچه بیمه جــزء مطالبات اصلی 
کارگران معترض هفت تپه اســت کــه تا امروز بنا بــر گفته های یکی از 
اعضای شورای اســلامی کار این مجتمع، مشکل دفترچه های بیمه آنها 
حل شــده اســت و رایزنی ها برای پرداخت حقوق کارگران از محل رفع 
مسدودیت دو حســاب بانکی امید اســدبیگی، کارفرمای این مجموعه 
که اکنون به عنوان یکی از متهمان ارزی کشــور محسوب می شود، ادامه 
دارد. عضو شــورای اســلامی کار کارگران مجتمع نیشــکر هفت تپه در 
گفت وگو با «شــرق» خبر داده که علاوه بر پرداخت حقوق کارگران مقرر 
شده هزینه های کشت نیز از این دو حساب برداشت شود که این امر مورد 

موافقت قوه قضائیه نیز قرار گرفته است.
بازگشــت به دولت، به عنوان یکی از مهم ترین خواسته های کارگران، 
اکنون در حال پیگیری است اما زمزمه هایی مبنی بر واگذاری این مجتمع 
به برخی نهادها به گوش می رسد. صحت این خبر را «شرق» رد یا تأیید 
نمی کند اما بر مســئولان دولت است که هرچه زودتر نسبت به شفافیت 

در تعیین تکلیف این مجتمع، اقدام کنند.
  مشکل  دفترچه های  بیمه  کارگران  حل  شد

علی بنی ســعد، عضو شــورای اســلامی کار کارگران مجتمع نیشکر 
هفت تپه،  در گفت وگو با «شــرق» درباره آخرین پیگیری ها از مســئولان 
می گویــد: «مکاتبات با وزارت کار و اکثر ارگان هــای دولتی در این زمینه 
انجام شــده اســت. رایزنی با نماینــدگان مجلس، اســتاندار و فرماندار 
خوزستان و همچنین بیت رهبری و نهاد ریاست جمهوری و قوه قضائیه 

انجام شده است».
بنی سعد با اشاره به اینکه استمرار دادگاه کارفرما سبب شد پرداخت 
حقوق ها به تعویق بیفتد و تمدیــد دفترچه های بیمه کارگران نیز دچار 
مشــکل شــود که نگرانی هایی را در این زمینه برای کارگران ایجاد کرده، 
می افزاید: «در این رابطه دیداری با شــادکرمی، معاون روابط کار وزارت 
کار داشــتیم و مقرر شد که مشــکل بیمه نیز حل شود. با توجه به شیوع 
بیماری کرونا در خوزســتان در یك ماه پیش که وضعیت استان را قرمز 
کرده بود و اجتماع مردم موجب فاجعه می شد، رایزنی کردیم که بدون 
مراجعــه کارگران، تا پایــان مرداد ماه بدون دریافت وجه، مشــکل بیمه 
حل شــود و تأمین اجتماعی آن را تقبل کند. در این زمینه نامه ای نیز به 
دانشگاه علوم پزشکی دزفول نوشــتیم تا این مشکل را پیگیری کنند که 
در نتیجه آن، با رایزنی های نمایندگان مجلس شورای اسلامی در استان 

خوزستان و دبیر کل خانه کارگر و دیگر مسئولان این مشکل حل شد».

  رایزنی ها برای  بازگشت  به  دولت  ادامه  دارد
او با نگاهی به دیگر خواســته کارگــران هفت تپه ادامه می دهد: «در 
رایزنی هایی که با وزارت صنعت، معدن و تجارت داشــتیم، اشاره کردیم 
که با توجه به شــرایطی که اکنون کارفرما دارد، بهترین راهکار بازگشت 
مجتمع نیشکر هفت تپه به دولت است اما هنوز نتیجه مشخص نیست».

  رفع  مسدودیت ۲  حساب  اسدبیگی
این عضو شــورای اســلامی کار کارگران مجتمع نیشکر هفت تپه به 
مشکل حقوق کارگران نیز اشاره کرده و می گوید: «با معاونت قوه قضائیه 
رایزنی کردیم که با رفع مســدودیت حساب کارفرما که اکنون در دادگاه 
متهم ارزی اســت، حقوق کارگران پرداخته شــود، زیرا صدور حکم قوه 
قضائیه نســبت به پرونده اسدبیگی، کارفرمای مجموعه، زمان بر است و 
نمی توان تا آن زمان، پرداخت حقــوق کارگران را به تعویق انداخت. بر 
همین اساس طبق موافقتی که صورت گرفت، دو حساب کارفرما باز شد 
و مقرر است به زودی علاوه بر پرداخت حقوق کارگران، هزینه های کشت 

نیز از حقوق کارفرما برداشته شود».
  هنوز  نتیجه  پرداخت  حقوق  مشخص  نیست

ابراهیم عباســی، یکی از کارگران معتــرض هفت تپه نیز در گفت  وگو 
با «شــرق» با بیان اینکه تجمع کماکان برقرار است، می گوید: «مطالبات 
ما نیز همچنان برقرار اســت. ما خواهان لغو خصوصی سازی، پرداخت 
حقوق، برگشــت اخراجی ها و تعیین تکلیف مجتمع هســتیم و در حال 
پیگیری از مجلس شــورای اســلامی هســتیم که کدام یــك از وعده و 
وعید هایی را که دادند، اجرائی کرده اند». عباســی با تأکید بر اینکه هنوز 
پرداخــت حقوق کارگران از محل رفع مســدودیت دو حســاب کارفرما، 
مشــخص نیســت، می افزاید: «نتیجه این خواســته ها، پس از مذاکرات 
نمایندگان مجلس روشــن خواهد شد»، اما تا لحظه نگارش این گزارش 

هنوز نتیجه این جلسه مشخص نشد.
به گزارش مهر، شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه از اواخر سال 
۸۷ از وزارت جهاد کشاورزی به وزارت صنایع تحویل و سپس به سازمان 

گسترش و نوسازی صنایع واگذار شد. پیش کسوتانِ این شرکت می گویند 
سازمان گسترش و نوســازی صنایع برنامه های خوبی را در پیش گرفت 
و بخشــی از آن برنامه ها را اجرا کرد به طوری که تولید این شرکت تا ۶۵ 
هزار تن رســید. همین سازمان به مرور شروع به اصلاح نیرو کرد و تعداد 

خودروهای هاروستر یا «خودروهای دروگر» را افزایش داد.
در سال ۹۴ شرکت هفت تپه در حال بازسازی توسط شرکت نوسازی 
صنایع ایران بود و به سمت اصلاح نیرو، کارخانه و اصلاح ساختار پیش 
می رفت. همه کارگرهای موقت، رســمی شدند و طبقه بندی مشاغل از 
آن زمان کلید خورد. همچنین برنامه ســازمان گسترش این بود که سالی 
۲۰ درصد اصلاحات را انجام دهد و به سمت ماشینی شدن حرکت کند؛ 
اما به صورت غیرمنتظره در ســال ۹۴ شــرکت نیشکر هفت تپه به بخش 

خصوصی واگذار شد.
از همان موقع دســت از کار کشــیدن و تجمعــات مرتب کارگران به 
علت تعلل در پرداخت حقوق شــروع شــد و اگرچه در ابتدا تجمعات 
به صــورت کوتاه مدت و بلندمدت بود اما از وقتی کارگران متوجه تخلفِ 

مالکان شدند، نوعِ برخورد و مطالبه گریِ کارکنان نیز تغییر کرد.
راضی صرخه، عضو هیئت مدیره نظام صنفی کشــاورزان شــوش، با 
اشــاره به وضعیت خصوصی سازی شــرکت هفت تپه، به مهر می گوید: 
دولت به هیچ وجه به فکر بازســازی نبود و رهاسازی کرده است. دولت 
باید آن را به سودرســانی برســاند نه اینکه حراج کند. دولت این شرکت 
را رهــا کرده اســت. هفت تپه برای مدیریــت باید به کارشناســان زبده 
خودش ســپرده شــود. وی می گوید: هفت تپه سیســتم خاصی دارد و 
هیچ کارشناســی از بیرون نمی تواند آن را مدیریت کند. هفت تپه اساسِ 
نیشکر در استان بود و کســی جز اهالی آنجا دانش مدیریتش را ندارند. 
این شــرکت به افراد نالایق سپرده شد که اطلاعی از کشاورزی نداشتند. 

کسانی باید بیایند که اهلیت این کار را داشته باشند.
علی نیکزاد، نایب رئیس دوم مجلس، دیروز گفته بود دومین جلســه 
پیگیــری حقوق کارگــران هفت تپه برگزار می شــود و رئیس ســازمان 
خصوصی سازی باید تا آن زمان موضوع اهلیت یا عدم اهلیت در واگذاری 
مجتمع کشــت و صنعت هفت تپه را به مجلس اعــلام کند. همچنین 
بیمه تأمین اجتماعی تمامی کارگران تا پایان ســال تمدید خواهد شــد. 
البته این در حالی اســت که یکی از کارگران معترض هفت تپه در رابطه 
با برگزاری این جلسات به مهر می گوید: «ما به جلسه روز چهارشنبه که 
در پایتخت برگزار می شود، بی اعتماد هستیم. هر تصمیمی که قرار است 

گرفته شود، باید با کارگران در میان گذاشته شود».
تا لحظه نگارش این گزارش، نتیجه این جلســه روشن نشده و باید در 
انتظار بود تا مشخص شود آیا مسئولان به وعده  های خود عمل کرده اند؟

حقوق کارگران پس از  ۲ ماه تجمع پرداخت مي شود؟
رفع مسدودیت 2 حساب بانکی متهم ارزي هفت تپه

شرق: روابط عمومی سازمان حمایت از تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان به «شــرق» اعلام کــرد که پرونده 
دو اپراتــور گران فروش ایرانســل و همــراه اول را به 
تعزیــرات تحویل داده اســت. چندی اســت این دو 
اپراتور بســته های پرمصرف خود را عرضه نمی کنند 
و قیمت هــای آنها تغییر کرده اســت. این مســئله با 
اعتــراض مصرف کنندگان روبه رو شــد تــا اینکه روز 
گذشــته در حیاط هیئت دولت جــواد آذری جهرمی، 
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعــات، از تخلف ۶۰۰ 
میلیارد تومانــی دو اپراتور همراه اول و ایرانســل خبر 
داد. بــه گفتــه آذری جهرمی ایــن دو اپراتور فرصت 
دارند تا ۴۸ ساعت قیمت بسته ها را به وضعیت قبل 
بازگرداننــد و اگر این کار را نکننــد، همراه اول روزانه 
۱۷ میلیارد تومان و ایرانسل ۱۲ میلیارد تومان جریمه 
می شــوند؛ یعنی این دو اپراتور در مجموع روزی ۲۹ 

میلیارد تومان باید جریمه بپردازند.
این در حالی اســت که پیش از این نماد دو اپراتور 
یاد شــده هم در بورس به حالــت تعلیق درآمده بود 
و مهــدی اخوان بهابــادی، مدیر عامــل همــراه اول، 
در نامــه ای به بورس تأکید کرده بود که این شــرکت 
تخلفی انجام نداده اســت. او همچنین گفته بود که 
همراه اول برای حضور در جلســه کمیته رســیدگی 
دعوت نشده است. مدیر عامل همراه اول حذف برخی 
از بســته ها را از اختیــارات اپراتورها در سراســر دنیا 
دانسته بود. به نظر می  رسد کشمکش هایی در پشت 
پرده در جریان است که حاصل آن به اشکال مختلفی 
بــروز می کند. کیــوان نقــره کار، کارشــناس فناوری 
اطلاعات، در گفت وگو با «شــرق» نبود بازار رقابتی و 
سهام داران بسیار قدرتمند ایرانسل و همراه اول را دو 
عاملی می داند که سبب می شود این دو اپراتور بزرگ 

از تصمیمات وزارت ارتباطات پیروی نکنند.
کیفیــت خدمات دهــی در دو اپراتور ایرانســل و 
همراه اول که ســهم عمده بازار کشــور را در اختیار 
دارند، چندی اســت که کاهش یافته اســت. این دو 
اپراتــور بســته های پرمصرف خود را از ســبد عرضه 
حــذف کرده اند و این مســئله زمینه بــروز نارضایتی 
در مصرف کننــدگان را به  وجود آورده اســت. چندی 
قبل نماد بورســی ایــن دو اپراتور هم تعلیق شــد و 
جریمــه ای دو میلیارد تومانی برای ایــن دو اپراتور به 
دلیل تخلف در زمینه تعرفه بســته های اینترنتی، در 
نظر گرفته شــد؛ اما مهدی اخوان بهابادی، مدیر عامل 
همراه اول، در نامه ای به بورس اعلام کرد که شرکت 
مخابرات بــه جریمه دو میلیارد تومانی اعتراض کرده 
اســت. او حذف برخی از بســته های اینترنتی را جزء 
وظایــف اپراتورهــا در دیگر نقاط جهان دانســت. در 
نامه مدیر عامل همراه اول به این نکته اشــاره شــده 
بود که بســته های اینترنتی این شرکت تنها در برخی 
از درگاه ها حذف شــده اند و در پروتال شرکت موجود 

هستند؛ در حالی که چنین ادعایی صحت نداشت.
بهابــادی همچنین در نامه خــود به بورس اعلام 
کرده بود که حتی اگر در زمینه حذف بسته ها تخلفی 
رخ داده باشــد، رســیدگی به این مســئله در حیطه 

صلاحیت سازمان مصرف کنندگان یا سازمان تعزیرات 
نیســت. او گفته بود که از همراه اول برای حضور در 

جلسه کمیته رسیدگی دعوت نشده است.
دعــوای بین دولــت و ایــن دو اپراتــور صرفا به 
بورس ختم نشــد و پای آن به وعــده اینترنت رایگان 
رئیس جمهــور هم باز شــد. در آســتانه روز خبرنگار 
دولت اعلام کرد که ایرانســل و همــراه اول آمادگی 
عرضه بسته اینترنتی رایگان به خبرنگاران را نداشتند؛ 
به همین دلیــل، هدیــه روز خبرنگار دولت در بســتر 
رایتل به این قشــر عرضه می شود؛ در حالی که بعد از 
این اعلام، همراه اول بیانیه داد که آماده ارائه بســته 
رایــگان به خبرنگاران اســت و به صورت گزینشــی و 
خودجوش، بســته ۲۰۰ گیگابایتــی اینترنت رایگان را 
برای برخی فعالان رســانه در میان این کشمکش ها، 

فعال کرد.
 جریمه  میلیاردی  در  انتظار  ۲  شرکت

این کشــمکش ها ادامه یافت تا اینکه روز گذشته 
جــواد آذری جهرمــی، وزیــر ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات، در حاشــیه هیئت دولت از گران فروشی دو 
اپراتور به مبلغ ۶۰۰ میلیارد تومان پرده برداشــت. به 
گفته او میزان گران فروشی و تخلف اپراتورهای کشور 
از سوی ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 

کشور به شعبه تعزیرات ارسال شده است.
وزیر ارتباطات گفت: شیوع کرونا استفاده مردم از 
اینترنت را در برخی ماه ها با رشد ۴۰  درصدی مواجه 
کرده و از آنجا که هزینه های این شرکت ها ثابت است، 
درآمد آنها رشــد مناسبی داشــته، در نتیجه افزایش 
تعرفه توجیهی ندارد. جهرمی یادآور شــد: ۲۱ مرداد 
مصوبه ای داشــتیم که بر اســاس آن اگر تا ۴۸ ساعت 
بســته های اینترنتی به حالــت اول برنگردد، ما مجاز 
هســتیم روزانه بــرای همراه اول حــدود ۱۷  میلیارد 
تومان و برای اپراتور ایرانسل ۱۲ میلیارد تومان جریمه 
اعمال کنیم. به گفتــه او پرونده تخلف این دو اپراتور 
به ســازمان حمایت از مصرف کننــدگان ارجاع داده 
شــده و روز سه شنبه ســازمان حمایت، این تخلف را 
گران فروشــی تشــخیص داده اســت. روابط عمومی 

سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصر ف کنندگان نیز 
به خبرنگار «شرق» اعلام کرد که پرونده مربوط به این 
دو اپراتور به ســازمان تعزیرات حکومتی ارسال شده 
اســت. به این ترتیب پرونده این دو شرکت متخلف در 
دست سازمان تعزیرات است؛ اما آیا سازمان تعزیرات 
می تواند جریمه های لازم را از این شرکت ها دریافت و 
آن را به مردم بازگرداند؟ اساســا چرا این شرکت ها در 
نحوه ارائه خود تغییــر ایجاد کرده اند و آیا قانونی در 

این زمینه وجود ندارد؟
 بازار  انحصاری  و  سهام داران قدرتمند

کیوان نقره کار، کارشــناس فنــاوری اطلاعات، در 
گفت وگو با «شــرق» در این باره عنوان کــرد: اول باید 
گفت چرا این اتفاق افتاده اســت. مگر نباید ســازمان 
تنظیــم مقررات کــه ذیــل وزارت ارتباطات اســت، 
به عنوان یك نهاد ناظــر بر تعرفه ها نظارت کند. مگر 
بــدون هماهنگی با این مجموعــه می توان قیمت را 
بــالا برد؛ به نحوی که در یك بازه زمانی این قدر تخلف 
رخ دهــد. او می گویــد: باید بررســی کرد کــه چرا از 
دستورات ســازمان تنظیم مقررات و وزارت ارتباطات 
سرپیچی می شود. من برای این مسئله دو دلیل دارم. 
بازار رقابتی و ســهام داران قدرتمند، چنین شرایطی را 
رقم زده است. این کارشناس فناوری اطلاعات اضافه 
می کند: اگر بازار رقابتی بود و شــرکت های مختلفی 
در عرصه حضور داشــتند، هیچ وقــت چنین اتفاقی 
نمی افتاد. از ســوی دیگر بســیاری از سهام داران این 
اپراتورها افرادی هســتند که فراتــر از دولت و قوی تر 
از دولت هســتند. مجموعه هایی هستند که شاید در 
نهادهایــی فراتر از دولت بتواننــد تصمیم گیری کنند. 
به لحاظ اینکه ســهام داران ایــن مجموعه ها در نزد 
مردم شــفافیت لازم را ندارند و قدرت مالی و اجرائی 
فراتــر از دولــت دارند، ایــن امکان را در خودشــان 

می بینند که بتوانند جلوتر از دولت حرکت کنند.
به گفته نقره کار در دیگر کشــورهای پیشــرو دنیا 
در حوزه فناوری اطلاعات و حتی کشــور هندوستان، 
تعــداد اپراتورهایــی که به مــردم خدمات رســانی 
می کنند، دو رقمی اســت؛ حتی اپراتورهای منطقه ای 

و بومی وجود دارد. او تأکید می کند: لزوما قرار نیست 
حتما اپراتورهای بزرگ مشــابه ایرانسل و همراه اول 
داشــته باشیم؛ بلکه می توانیم اپراتورهای کوچکی را 
بیاوریم که در یك اســتان یا منطقه خودشان خدمات 

ارائه دهند و از فضاهای کوچك تر شروع کنند.
 آیا  جرائم  باز می گردد؟

به اعتقاد این کارشناس فناوری اطلاعات در حوزه 
اپراتورها جرائم تعیین شــده به راحتی قابل بازگشــت 
به مردم اســت؛ زیرا لزوما قرار نیست افراد مبالغی را 
از بانك دریافــت کنند. میزان مصرف خدمات هر فرد 
مشخص اســت و به زای آن می توان فرد را بستانکار 
کرد و متناظر با عدد بستانکاری خدماتی مثل اینترنت 
رایــگان، مکالمه رایگان و... بــه افراد عرضه کرد و از 
طریق یك پیامك، میــزان مطالبات آنها و خدماتی را 
که به ازای مطالبه به آنها عرضه می شــود، به اطلاع 

اشخاص رساند.
او ادامــه می دهد: فقط با توجه به همان موضوع 
اولی که گفتــم؛ یعنی انحصاری بودن بــازار و فرایند 
قدرتمندی که ایــن مجموعه ها دارند، آیــا اپراتورها 
از ایــن موضوع تبعیت می کنند که با مشــترکان وارد 
تعامل شــوند؟ من فکر می کنم بــه این راحتی انجام 
نشــود. نقره کار می گویــد: باید دید که اگــر اپراتورها 
دادگاه  کــدام  نپذیرنــد،  را  گرفته شــده  تصمیمــات 
صالحه هســت که بتواند این شکایت را جلو ببرد. آیا 
قوه قضائیه باید وارد عمل شــود؟ آیــا قبل از این، به 
موضوع فکر کرده ایم که قوانین مرتبط داشته باشیم؟ 
آیا در مجلس به این مشــکلات فکر شده؟ به نظر من 
نشده است. او اضافه می کند: من در یکی از نشست ها 
اعلام کــردم که در مجلــس به کمیســیون فناوری 
اطلاعات به عنوان یك نهــاد قانون گذار نیاز داریم. ما 
اگر به مســائل ریشــه ای نگاه کنیم، حفره های زیادی 
درباره فعالیت اپراتورها در ایران داریم که اگر بخواهد 
دریافت غرامــت در فرایند قانونی برود و دو اپراتور را 
به شــکل حقوقی و قانونی مشمول پرداخت غرامت 
بکند، شــاید مدت ها طول بکشــد و از طول مدت این 

دولت رد شود و مسئله مشمول مرور زمان شود.
 ارجاع پرونده  به  تعزیرات  درست  بود

نقره کار درباره نحوه بازگشــت جریمه اپراتورها به 
مردم و ارجــاع پرونده آنها به تعزیــرات می گوید: از 
لحاظ قانونی ارجاع پرونده به سمت تعزیرات درست 
است. شاید تصمیمات آن هم قابلیت اجرائی داشته 
باشــد؛ اما قابلیت با قدرت اجرا کمی متفاوت است. 
ســؤال این اســت که فرایند جریمه کردن اپراتورها به 
چه شکل و در چه بازه زمانی و به چه صورتی انجام 

خواهد شد.
او ادامه می دهــد: همه ما امیدواریــم این اتفاق 
بیفتــد و منتظریم که این اتفاق بیفتــد. آیا وزیر جوان 
می تواند ایــن قول را بدهد که اضافه برداشــت ها به 
مردم بازگردانده می شــود یا باید رسانه  ها به او فشار 
بیاورند که ۴۸ ساعت گذشت و قول شما عملی نشد 
و اپراتورهایــی که ذیــل وزارت ارتباطات هســتند، از 

تصمیمات اطاعت نکردند.
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